
1936. évi 5. s z .JEGYZŐKÖNYV
A S Z E G E D I  K E R E S K E D E L M I  É S  I P A R K A M A R Á N A K

1936. évi december hó 17-én délelőtt 11 órakor tartottTELJES ÜLÉSÉRŐL
Jelen voltak:Az elnökség részéről: Vértes Miksa elnök, Orosz Marcel és Körmendy Mátyás alelnökök.A kereskedelmi osztály részéről: Benkö Béla, Blantz Béla dr., idb. 

Csorba György, Iritz Béla, vitéz Kaknszi István, Károlyi Mihály, Klein Rezső, 
Korda Jenő, Pirich János, Podani János, Szécsi Márton, Széli Antal, kamarai tagok.Az ipari osztály részéről: Abrakára Ferenc, vitéz Csányi János, Horváth Ferenc, Joannovits Ferenc, Kertész József, Krieger Ferenc, Mojzes Péter, Molnár János, Pauli János, Sári Isván, Simon Sándor, Schriffert Márton, Szabó Mihály, 
Szalai József, Takács Béla, Vénig Gyula, Wolf Endre kamarai tagok.Levelező tagok: Adler Rezső, Becski Antal, Dacsó Arnold, Hirschfeld Lipót, Káldor József, Pál Dezső, Rainer Ferenc, Scliatz Izsó, Trinkula József és Vörös József.A kamara irodája részéről: Tonelli Sándor dr. főtitkár, Landesberg Jenő dr. ügyv. titkár, Cserzy Mihály dr. titkár, Pleskó András s. titkár.Kimentették magukat: Boda Bertalan, Brackner Ede, Pick Jenő kamarai tagok, Malbasky Milán levelező tag.

Tárgysorozat:I. Jegyzőkönyv hitelesítésére két tag kiküldése.II. Elnöki jelentések.1. Kereskedelemügyi miniszter rendelete zsibárús és házalási engedélyek elbírálása tárgyában. (10661/1936.)2. Kereskedelemügyi miniszter rendelete a szálloda elnevezés használatáról. (12790/1936.)3. Iparügyi miniszter rendelete a cukrászipar vasárnapi munkaszünetéről. (13269/1936)4. Postavezérigazgatóság értesítése nemzetközi válaszdijszelvények utólagos bevezetéséről. (12368/1936.)



2 III Főtitkári jelentés.IV. Széli József makói kamarai rendes tag lemondása. (12668/1936.)V. Választott bírósági elnökké választható ítélőbírák névsorának megállapítása. (11790/1936 )VI. Iparos mestervizsgáló bizottságok működésének megkezdése.VII. Jelentés a kamarai kerületben rendezett ipari tanfolyamokról.Vili. Az 1937. év folyamán rendezendő kiállítások és árúrnintavásárok ügye.(12888/1936.)IX. Tehetségversenyek rendezése iparostanoncok részére. (12914/1936.)X. Az árúházi rendelet végrehajtása.XI. A kamara 1937. évi költségelőirányzata.XII. Esetleges indítványok.I. Vértes Miksa elnök az ülést mngnyitja és a jegyzőkönyv hitelesítésére felkéri Horváth Ferenc és Széli Antal kamarai tagokat.II. Vértes Miksa elnök a kamarát érdeklő közérdekű eseményekről a következő expozét terjeszti a teljes ülés elé:Üdvözlöm a december 13-ikán Szegeden megválasztott törvényhatósági kereskedő és iparos érdekképviseleti tagokat, akiktől reméljük, hogy Szeged szab. kir. város törvényhatóságában a reájuk bízott érdekeket megfelelően fogják képviselni.Ezzel kapcsolatban jelentem, hogy a december 15-iken Bornemisza Géza miniszter úr elnöklete alatt megtartott kamarai napon, a jelenlegi, úgyszólván lehetetlen választási 
rendszer megváltoztatására javaslatot tettünk; a miniszter úr közölte, hogy a belügyminisztériummal a tárgyalásokat már megindította a törvény megfelelő módosítása érdekében. Javaslatunk alapgondolata az volt, hogy a mezőgazdasági bizottságokhoz hasonlóan a törvényhatóságok kereskedő és iparos érdekképviseleti tagjait a kereskedelmi és iparkamara teljes ülése küldje ki a kamara területének törvényhatóságaiba.A Magyar Gazdaságkutató Intézet november végéről szóló helyzetjelentése a ma
gyar gazdasági élet fokozódó élénküléséről számol be. A jelentés szerint az év első háromnegyed részében a gyáripari termelés mértékének indexszáma 12%-al volt nagyobb, mint 1935 év azonos negyedében, a munkáslétszám pedig l l n/,r al emelkedett. Különös érdeklődésünkre tarthat számot a fogyasztási ipar termelésének a múlt évivel szemben 9H/0-al való emelkedése, aminek egyrészt az a magyarázata, hogy a behozatal helyébe fokozatosan a hazai termelés lép, másrészt örvendetes, hogy a mezőgazdasági lakosság fogyasztása, különösen az új gazdasági évben jelentősen fokozódott. A máv hivatalos adatai szerint a vasúti teherforgalom az év első háromnegyed részében 13%-al, a személyforgalom 10°/0-al emelkedett.Ha ez az általános javulás a kiskereskedelemre és kisiparra nem is vonatkoztatható, az kétségtelen, hogy a termelésben foglalkoztatott munkások létszámának állandó szaporodása és a rendszeres kereseti viszonyok a vérkeringést lassankint a gazdasági élet gyökeréig felfrissítik annál is inkább, mert a mezőgazdaság vásárló ereje egyrészt a mezőgazdasági termékek árszínvonalának emelkedése következtében, másrészt a kedvező termés hatásaképpen az év első háromnegyed részében nagyobb volt, mint az előző gazdasági év átlagában.A pénzpiacon a részvények és a fix kamatozású címletek áremelkedése gyors ütemben folytatódott, aminek a gazdasági élet jövő alakulásába vetett bizalom az alapja. Mindezek a jelenségek az 1936-ik évről szóló mérleg készítésének küszöbén fokozott reménységgel tölthetnek el bennünket.Bizalmunkat és reményünket fokozza az a jelenség, hogy a szomszédos Jugoszláviával egy jobb megértés felé haladunk, amely kifejezésre jut abban is, hogy az 1937-ik év kereskedelmi forgalmának lebonyolítására vonatkozó előzetes megállapodás megtörtént. Bízunk abban, hogy ezt a megállapodást olyan tartalommal fogjak megtölteni, amely a



3határszéli Szegeden és a kamara Jugoszláviával határos területén kétségkívül kedvezően fogja hatását éreztetni. A Jugoszláviával való régi kapcsolataink felújítására a megváltozott körülmények között kellő figyelmet fogunk fordítani.Most, amikor ez évben utolsó alkalomul d ül össze a kamara teljes ülése, szükségesnek tartom erről a helyről felhívni az egész kamarai kerület fogyasztóinak figyelmét 
kereskedelmünk és iparunk támogatására; különösen időszerű ez a kérésem most az ünnepi bevásárlások idejében, mert csak úgy lehet életképes kereskedelmet és ipart teremteni, ha a fogyasztók tudatában vannak annak a kötelességüknek, hogy elsősorban a saját városuk kereskedelmét és iparát tartoznak bevásárlásaik révén támogatni és előnyben részesíteni.

Pleskó András s. titkár a tárgysorozat II. pont 1—4 pontjaiban felvett ügyekről tesz jelentést. — Piricli János kamarai tag a zsibárus iparengedélyek számának korlátozása tárgyában kér felvilágosítást, amelyet dr. Landesberg Jenő ügyv. titkár ad meg. — Blaritz Béla dr (Hódmezővásárhely) köszönetét mond az értékes elnöki jelentésekért és kívánatosnak látná, ha az abban foglaltakkal a vidéki városok helyi lapjai is foglalkoznának. Felszólalása során rámutat arra a törekvésre, amely a magánalkalmazottak jogviszonyának egységes szabályozását célozza. Véleménye szerint ez a kérdés a kereskedelmi és ipari érdekeltséget súlyosan érinti, amiért célszerűnek látná, ha a kamara elnöksége lépéseket tenne oly irányban, hogy a kérdésekkel kapcsolatos esetleges új intézkedések tervezetét a kamarák érdekeltségükkel előzetesen megtárgyalhassák. A nyílt árusítási üzletek karácsonyi három napos és újévi két napos szünetét kifogásolja, mert ez az intézkedés nem felel meg sem a fogyasztó közönség, sem pedig a kereskedelem érdekeinek. Előterjeszti tehát azt a kívánságot, hogy karácsony szombatján az élelmiszerüzletek, újév napján pedig az összes üzletek nyitvatarthatók legyenek. Végül rámutat Hódmezővásárhely várost súlyosan érintő forgalmi kérdésekre és kéri, hogy a kamara elnöksége járjon közbe az iránt, hogy a Budapest felé irányuló forgalom Szentesen keresztül bonyolíttassék le. — 
Vörös József levelező tag örömmel veszi tudomásul azt a bejelentést, hogy a kamara előterjesztést tett az érdekképviseleti választások megváltoztatása ügyében. Foglalkozik azokkal a visszásságokkal, amelyek az elmúlt választáson tömegesen előfordultak és kéri a kamara elnökségének gondoskodását abban a tekintetben, hogy az elkövetkezendő kamarai választáson a jelenlegi rendszer hibái kiküszöböltessenek. — Kertész József kamarai tag a gyárak detail árúsításának veszedelmére mutat rá és szóváteszi a munkaidő korlátozásának és a legkisebb munkabérek megállapításának az iparosokra háramló súlyos következményeit. — Vértes Miksa elnök a felszólalásokra válaszolva megállapítja, hogy a kamara elnöksége az ügyek intézésénél az egyenlő elbánás elvét alkalmazza és a vidék érdekeit is a legnagyobb odaadással szolgálja. A karácsonyi és újévi zárórával kapcsolatosan bejelenti, hogy az elnökség tudomása szerint ebben a kérdésben újabb intézkedést fognak kiadni, amely az előterjesztett kívánságot esetleg honorálja is. Hódmezővásárhely város forgalmi ügyében a kamara a legközelebbi tarifa ülésen emel szót. A kamarai választásokra vonatkozólag azt a kijelentést teszi, hogy a választási szabályzat most áll elkészítés alatt és az a legközelebbi teljes ülés elé kerül. Mindenkinek módjában lesz tehát a szabályzathoz hoz



4zászólni és esetleges észrevételeit és kívánságait előterjeszteni. Kertész József kamarai tag által felhozott kérdéseket a kamara elnöksége a felszólalóval le fogja tárgyalni, hogy a felmerült panaszok és kívánalmak konkréti- zálhatók legyenek. — Az elnöki jelentések tudomásul szolgálnak.III. Tonelli Sándor dr. főtitkári jelentését a következőkben terjeszti elő :A legutolsó teljes ülés óta a kamara a következő hivatalos eljárásoknál képviseltette magát:
Tonelli Sándor dr. főtitkár szeptember 28-án Budapesten kamarai értekezleten, Pleskó András s. titkár október 6-án Hódmezővásárhelyen, október 7-én pedig Baján az ipartestületnél mestervizsgáló bizottság összeállítása tárgyában tartott megbeszélésen, Cserzy Mihály dr. titkár október 7—8-án Szentesen ipari tanfolyamok ügyében tartott értekezleten, 

Pleskó András s. titkár október 8-án Makón ipartestületnél mestervizsgáló bizottság ösz- szeállítása tárgyában tartott ülésen, Tonelli Sándor dr. főtitkár október 8-án Budapesten csomagszállítási díjak ügyében a postavezéi igazgatóságnál tartott ülésen, Pleskó András s. titkár október 9-én Békéscsabán, Gyulán, október 10-én Orosházán, október 12-én Csongrádon mestervizsgáló bizottság összeállítása tárgyában tartott ülésen, Tonelli Sándor dr. főtitkár és Pleskó András s. titkár október 13-án Budapesten a mestervizsgáló bizottság összeállítása tárgyában tartott kamarai értekezleten, Cserzy Mihály dr. titkár október 18-án Orosházán ipari tanfolyam ügyében, Pleskó András s titkár Tótkomlóson az ipartestület jubiláris közgyűlésén Cserzy Mihály dr. titkár október 19-én Hódmezővásárhelyen cipészipari tanfolyam záróünnepélyén, Vértes Miksa elnök és Tonelli Sándor dr. főtitkár október 20-án Budapesten a kereskedelemügyi minisztériumban tatott értekezleten, Kertész Béla dr. ievelezötag október 19-20-án Budapesten a tiszteségtelen verseny ellen alakult nemzetközi liga kongresszusán, Tonelli Sándor dr. főtitkár 29-én Budapesten titkári értekezleten, Lanclesberg Jenő dr. ügyv. titkár november 10-én Makón a m. kir. külkereskedelmi hivatal által összehívott ülésen, Vértes Miksa elnök és Tonelli Sándor dr. főtitkár november 10-én Budapesten kereskedelemügyi miniszteri értekezleten, Cserzy Mihály dr. titkár november 16-án Budapesten iparügyi minisztériumban a fodrászsegéd tanfolyam ügyében tartott megbeszélésen, november 18-én Szentesen az ipari tanfolyamon előadás ügyében, Tonelli Sándor dr. főtitkár november 30-án Budapesten máv. igazgatóságnál tarifabizottsági értekezleten, Cserzy Mihály dr. titkár december 4-én Hódmezővásárhelyen ipari tanfolyamok ügyében tartott megbeszélésen, Vértes Miksa elnök és Pleskó András s. titkár Makón december 5-én az ipartestületnél és kereskedelemi körben a mestervizsgálo bizottság tagjainak fogadalom letételénél, Vértes Miksa elnök és Pleskó András s. titkár december 12-én Hódmezővásárhelyen a mestervizsgáló bizottság tagjainak fogadalom letételénél, 
Cserzy Mihály dr. titkár december 14-én Baján ipari tanfolyam tartás ügyében tartott megbeszélésen, Vértes Miksa elnök és Tonelli Sándor dr. főtitkár december 15-én Budapesten miniszteri értekezleten vett részt.A szeptember 24-én tartott teljes tilés óla befolyt kamarai illeték 34.913. pengő 90 fillér.Ugyanezen idő alatt beérkezett 3140 ügydarab, kiment 6080 iigydarab.A főtitkári jelentés tudomásul szolgál.IV. Széli József rendes lag (Makó) arról értesítette a kamarát, hogy ácsiparát már nem folytatja és kamarai illetéket sem fizet, minek következtében kéri, hogy a kamarai tagságról való lemondása tudomásul vétessék— Az elnökség, tekintettel arra a körülményre, hogy egyrészt Makón már több iparos póttag nincs és így újabb egyént behívni nem volna módjában, másrészt figyelemmel a kereskedelemügyi miniszternek egy hasonló esetben hozott elvi jellegű határozatára, mely szerint az ilyen megbízatások a megválasztott egyén viszonyaiban történt időközi változás dacára a ciklus végéig érvényesnek tekinthetők, azt javasolja, hogy az új választásig Széli



5József mandátuma érvényben maradjon és nevezett ebben az irányban nyerjen értesítést, illetőleg kéressék fel mandátumának megtartására. — Tudomásul szolgál.V. A tisztességtelen versenyről szóló 1923 : V. te. 44. §. értelmében a kereskedelmi és iparkamarák kebelükben zsűri bizottságot tartoznak alakítani. Ezt a zsűrit a kamara legutóbb 1934. június 29-iki teljes ülésén alakította meg. A zsűriből tisztességtelen versenyperek tárgyalására választott bíróságok alakíthatók, melyeknek elnökei az igazságügyminiszter által megnevezett bírák közül választandók. Az igazságtigyminiszter most 17529—1936. sz. rendeletével a szegedi kereskedelmi és iparkamara kerületében elnökké megválasztható itélőbirák névsorát a következőkben állapította meg: Elemy Sándor dr., Curry Richárd és Csillag László ítélőtáblái bírák, Novák Jenő dr. tvsz. tanácselnök és Lukács Ignác járásbirósági elnök. Tudomásul szolgál.VI. Pleskó András s. titkár részletesen beszámol az új ipartörvény novella alapján szervezendő mestervizsgálatok megalakításáról. Jelenti egyben, hogy a kamara elnöksége az iparügyi miniszternek előterjesztést tett annak engedélyezése iránt, hogy a mestervizsgáló bizottságokat az elterjedtebb iparágakra Orosháza és Szarvas nagyközségben is megalakíthassa. — A jelentés tudomásul szolgál.VII. Cserzy Mihály dr. titkár jelentést tesz a kamarai kerületben az 1936. év folyamán rendezett ipari továbbképző tanfolyamokról. Az első ilyen tanfolyam 1936. január 27-én indult meg Szegeden, ezt követően a kamarai kerület egyes helyein, Hódmezővásárhelyen, Békéscsabán, Szentesen, Makón, Gyo- mán, Baján engedélyezett a minisztérium tanfolyamokat. A legnagyobb érdeklődés a ruházati iparokban mutatkozott a tanfolyamok iránt, így a férfiszabó iparban 9, a nőiszabó iparban 6, a cipésziparban 9 tanfolyam nyert lebonyolítást. Ezeken kívül voltak fodrász, fényképész, cukrász, építő, mázoló, asztalos, patkoló kovács, lánghegesztő tanfolyamok. Az év folyamán 35 tanfolyam nyert befejezést, inig a folyamatban lévő és szervezés alatt lévő tanfolyamok száma 24. A kereskedők részére előkészítés alatt áll kirakatrendező tanfolyam rendezése. A kamara a szerzett tapasztalatok alapján jelentést fog tenni ez ügyben az iparügyi minisztériumhoz. — A teljes ülés a bejelentést tudomásul veszi.Vili. Cserzy Mihály dr. titkár bejelenti, hogy az 1937. év folyamán rendezendő kiállítások és árúmintavásárok ügyében a kamara a kereskedelemügyi miniszter rendelete alapján felhívással fordult kerületében a kiállítások rendezésére jogosult intézményekhez és testületekhez, hogy az általuk a jövő évben rendezni kívánt kiállítások, illetőleg vásárok időpontját a kamaránál jelentsék be. A kamarához érkezeit bejelentések alapján a kamara vélemé- nyes jelentését a minisztériumnak megtette.Az 1937. év folyamán a kamara kerületében az alábbi kiállítások, illetőleg vásárok rendezése van tervbe véve: A szegedi ipartestület május 26— június 6. között kívánja megrendezni IX. Szegedi Ipari Vásárát. A hódmező
vásárhelyi ipartestület május 14—18. között rendezi meg a Vili. hódmezővásárhelyi ipari vásárt. Békés község elöljárósága az ipartestület és a Gyümölcstermelők Egyesülete bevonásával szeptember 5— 12. között ipari, me



fizőgazdasági, méhészeti és állattenyésztési kiállítást kiván rendezni. A gyomai ipartestület augusztus 29—szeptember 5. között a helybeli kézmüiparosság részére kiván kézműipari kiállítást rendezni. Gyula város közönsége az érdekelt testületek bevonásával szeptember 19—26. között kívánja megtartani „Gyulai Hét“ címen egészségügyi, mezőgazdasági, ipari, háziipari és gyümölcs kiállítását. A makói ipartestület szeptember hónapban nyolc napra terjedő „Kézműipari bemutató kiállítás és vásár“-1 kiván rendezni. Makón a Csanád-Arad-Torontál Vármegyei Gazdasági Egyesület fennállásának 75. évfordulója alkalmából nyáron — közelebbről meg nem állapított időpontban tenyészállat és háziipari kiállítást kívánnak rendezni. — A bejelentés tudomásul szolgál.IX. Cserzy Mihály dr. titkár ismerteti az iparügyi miniszternek a kamarához intézett leiratát, melyben kifejti, hogy az iparostanoncképzés színvonalának emelése és eredményesebbé tétele érdekében kívánatosnak látja u. n. tehetségversenyek rendszeresítését. A tanonc-tehetségversenyek két fokozatból állanak. Az első fokozatban, amely a kerületi tehetségverseny cimet viselné, a rendezés irányítását ellátó kamara területén alkalmazott 18 évesnél nem idősebb iparostanoncok vehetnének részt. A második fokozatban pedig, amely verseny már országos jellegű lenne, a kerületi versenyek győztesei indulnának. A versenyben győztes tanoncok részére a minisztérium külföldi tanulmányutak lehetőségét biztosítaná, esetleg erre a célra rendszeresített éremjutalmat adna, míg a győztes tanoncok munkaadói miniszteri elismerésben részesülnének. A miniszter leiratában a tanonc-tehetségversenyek rendezésére vonatkozó részletes javaslat kidolgozását kérte a kamaránktól. A kamara a kérdést a szegedi ipartestület által delegált bizottsággal már részletes megbeszélés tárgyává tette, az ülésből kifolyólag pedig felkéri a kamarai tagokat, hogy idevonatkozó elgondolásaikat az irodával közöljék. Az így kialakult vélemények alapján elkészítendő tervezetét a kamara a miniszter elé fogja terjeszteni. — Joannovits Ferenc (Csongrád) kívánatosnak látná, hogy minden szakmában rendeztessenek tanonc-tehetségversenyek. — Schriffert Márton (Gyula) a vizsgázó orvosi szempontból megvizsgálását, minthogy a tanoncok alkalmaztatásuk alkalmával úgyis megvizsgáltatnak, nem tartaná szükségesnek. — A jelentés tudomásul szolgál.X. A november 24-én tartott teljes ülésen Blaniz Béla dr. rendes tag (Hódmezővásárhely) azt a kérelmet intézte a kamara elnökéhez, hogy az áruházi rendelet megfelelő alkalmazásával a fővárosi árúházak vidéki terjeszkedésének gátat vessenek és a jogosulatlanul használt árúház elnevezések közigazgatási úton is eltávolíthatók legyenek. Az elnök kijelentéséhez képest a kamara irodája december 2-án megkeresést intézett a kerület valamennyi polgármesteri és főszolgabírói hivatalához, hogy saját hatáskörükben az árúházi rendelet végrehajtását ellenőrizzék; egyúttal a kamara elnöksége ennek a kérdésnek a december 15-én megtartott miniszteriális értekezlet napirendjére való kitűzését is kérte, mely alkalommal a miniszter kijelentette, hogy a kívánt értelemben egy magyarázó jellegű rendelet meg fog jelenni. — Tudomásul szolgál.



7XI. Tonelli Sándor dr. főtitkár előterjeszti a kamara 1937. évi költségelőirányzatát a következőkben:
Telelszám T á r g y 1936. évi jóváhagyott előirányzat 1937. évi előirányzat

1 .
I.  K I A D Á S O KI. Személyi járandóságokVéglegesített személyzet illetményei. . 50.109 44 50.109-442. Nem végi. személyzet illetményei . . 8 62680 9.526803. Családi p ó tlé k o k ............................................. 1.488 — 1 320 —

Személyi járandóságok összesen . . 60.22424 60 956 24
1. 11. Dologi kiadásokNyugdijhozzájárulás 8°/0 ..........................Épületfenntartás és berendezés . . . 4 008 75 4 008-752. 1-500 — 1-500 —3. Hivatali és irodai szükségletek . . . 3-500-— 3-800 —4. Rendkívüli irodai munkálatok . . . . 300 — 30 0--5. Posta, távíró, telefon...................................... 4.000-- 5-000 • -6. Ruliailletm ények............................................. 300-- 300 —7. Adók, illetékek, biztosítási dijak . . . 7260 — 7-260 —8. Könyvek és lapok előfizetése . . . . 1-300 - 1 300 —9. N y o m ta tv á n y o k ............................................. 1-500 — 1-500-—10. Útiköltségek és n a p id íja k .......................... 3-500-— 4000-—11. Kereskedelmi és ipari célok . . . . 5 000-— 5-500-—12. 1 iletékbehajtási költségek és kamat . . 3000-— 3000 —13. Nyugdíjalaptól felvett kölcsön kamata . 1-500-— 1-500--14. Vegyes kiadások ............................................ 600■— 600 —

Dologi kiadások összesen . . . . 37-268-75 39 56875
I. Rendes kiadások összege . . . 97 492.99 100 524-99

II. Rendkívüli kiadásokKegydíj . . . .  - ................................ 1-200-- 1 -2 0 0 -
KIADÁSOK Ö S S Z E S E N ...................... 98 692-99 101-724 99

1. B E V É T E L E Kllletékjövedelem indokolás szerint 6°/0 82000-— 82 000-—2. Házbérjövedelem ............................................. 11-571-40 11-485-—3. Alkalmazottak lakbéregyenértéke. . . 2100*— 2100 —4. Védjegy és árúmintalajstromozási díjak 100 — 100 —5. Mestervizsgadijak............................................ 3-500-— 3-500 —6. Magánérdekből kiadott bizonyítványok stb. díja 3000 —
BEVÉTELEK ÖSSZESEN . . . . 99-271-40 102-185 —M É R L E G
KIADÁSOK FŐÖSSZEGE . . . . 98-692-99 101-724-99
BEVETELEK FŐÖSSZEGE . . . 99 271-40 102-185-—
Előirányzott kezelési felesleg . . . 578-41 46001



8 1937. évi költségelőirányzatunk lényegében az 1936. évi keretek között mozog, csupán az 1936. VII. t.-c., amely a mestervizsga intézményét életbeléptette és ezeknek központi intézését a kereskedelmi és iparkamarákra ruházta, tett szükségessé bizonyos változásokat. A törvény értelmében a kamarát minden mestervizsga után adminisztratív költség cinién 3.50 pengő, vagyis ezer mestervizsgát véve alapul, 3500 pengő illeti meg. Minthogy ezer mestervizsga a hivatalos munkának igen nagy megszaporítását jelenti, ennek a bevételi többletnek terhére az elnökség a miniszter úrral történt megállapodás alapján egy állástalan diplomást gyakornokként alkalmazott. Szintén a mestervizsgáknál előálló szükségletek címén emelendők még a postai kiadások 1000 pengővel, az útiköltségek és napidíjak 500 pengővel, azonkívül a kereskedelmi és ipari céloknál felveendő volna 500 pengő, ami iparos és kereskedő ösztöndíjakra volna fordítandó. A kiadások oldalán látszólagos eltolódás mutatkozik még abban, hogy a hivatali és irodai szükségletek tétele 3500 pengőről 3800 pengőre emeltetik. Ez azért látszólagos, mert abból állott elő, hogy a takarítónő javadalmazására felvett 300 pengő összeget, mely eddig a nem véglegesített személyzet illetményei tétele alatt szerepelt, az elnökség technikai okoknál fogva a hivatali és irodai szükségletek tétele alá sorozta. A bevételek oldalán szerepel többlet gyanánt az említett 3500 pengő, amivel szemben a magánérdekből kiadott bizonyítványok stb. tételt 3500 pengőről 3000 pengőre kellett csökkenteni. Itt voltak ugyanis a szakvizsgadíjakból eredő bevételek is elszámolva, amelyek a jövő év elejétől kezdve megszűnnek. Mindent egybevetve az 1937. évi költségvetés 460.01 pengő reménybeni kezelési többlettel zárul. Az elnökség kéri a költségelőirányzatnak ezen keretek között való tudomásul vételét és elfogadását.
Trinkula József levelező tag szükségesnek látná, hogy épületfentartásra és berendezésre 1500 pengőnél többet állítson be a kamara költségvetésébe, hogy ezáltal az iparosoknak munkaalkalmat teremtsen. Blanlz Béla dr. (Hódmezővásárhely) a költségelőirányzat elfogadását bizalmi kérdésnek tekinti és változatlan megszavazását ajánlja. Az alkalmat felhasználja azonban arra is, hogy kamara elnökségének és tisztikarának az egész érdekeltség nevében köszönetét mondjon az év folyamán a kereskedelem és ipar érdekében kifejtett nehéz és önzetlen munkásságáért. — Vértes Miksa elnök magyarázó kijelentései után a teljes ülés a költségvetést változatlanul elfogadja és a keres- kedelenügyi miniszterhez való felterjesztést határozza el.Az elnök a közelgő karácsonyi és újévi ünnepekre való tekintettel a


